
اقتصادی 6

گروه اقتصــادی - مدیر عامل 
شــرکت ملی نفت ایــران گفت: در 
صادرات نفت خام و میعانات گازی یک 
نگاه پیشرفته و جدیدی داریم و لزوما 
بدنبال آن نیستیم که از روش های سنتی 

و قدیمی برای صادرات استفاده کنیم.
محســن خجســته مهر، درباره 
روش های جدید صادرات نفت اظهار 
داشــت: ما محدودیتی در شناســایی 
بازارهای جدید نداریم و خوشبختانه 
انعطاف و جذابیت در بازار وجود دارد. 
وی افزود: در صادرات نفت خام 
و میعانات گازی یک نگاه پیشــرفته و 

جدیدی داریم و لزوما بدنبال آن نیستیم 
که از روش های ســنتی و قدیمی برای 

صادرات استفاده کنیم.
مدیــر عامل شــرکت ملی نفت 
ایران اســتفاده از بازارهای جدید را از 
جمله روش های جدید صادرات نفت 
برشــمرد و تصریح کــرد: هرکس که 
شــرایط خرید نفت و میعانات و این 
امکان را داشته باشد که بتواند تضامین 
لازم را ارائــه داده و پــول محموله را 
برگردانــد، می توانــد در امر صادرات 
همکاری داشته باشــد و در این زمینه 

منعی وجود ندارد.

وی خاطرنشــان کــرد: تدابیــر 
لازم بــرای جلوگیری از مشــکلات 
قبلی فروش نفت از ســوی اشخاص 

اندیشیده شده است.
آخرین  دربــاره  خجســته مهر 
وضعیت واردات گاز از ترکمنستان و 
پرداخــت بدهی ها نیز  گفت: در حال 
حاضر برای ایجاد مبــادلات تجاری 
و واردات گاز از ترکمنســتان در حال 

مذاکره هستیم، همچنین مذاکره می کنیم 
که بدهی ها تهاتر و یا پول آن پرداخت 

شود.    
وی همچنین  در نخستین نشست 
خبری خود در جمع خبرنگاران از توان 
افزایش 1.5 برابری ظرفیت پالایش و 
صــادرات نفت خام نســبت به قبل از 
تحریم ها خبــر داده و اعلام کرده بود: 
با تحقــق الزام ها و مفروض ها آمادگی 

داریــم ظرفیت پالایــش نفت خام و 
صادرات کشــور را به 1.5 برابر پیش 
از تحریم ها برسانیم. جواد اوجی وزیر 
نفت در جلســه رای اعتماد در مجلس 
گفته بود: با استفاده از شیوه های موجود 
و جدید، مانند روش تهاتر نفت با کالا 
و ســرمایه گذاری خارجی در کشور 
برای فــروش نفت اقدام خواهیم کرد. 
او پیش از ایــن بیان کرده بود: ماه های 

آینده در بخــش صادرات نفت خام و 
میعانات گازی توفیق های بیشــتری 

حاصل می شود.

از سوی معاون وزیر نفت  :

شرایط صادرات نفت توسط اشخاص اعلام شد

گــروه اقتصادی - ایــران در 
مجموع ذخایر نفت و گاز رتبه اول را 
در جهان دارا است. این موضوع باعث 
شــده تا همواره در هر موقعیتی که به 
نوعی به انرژی هــای هیدروکربوری 
مربوط اســت، نام ایــران نیز مطرح 
شود.بر این اساس، آمریکا در تحریم  
علیه ایران نیز همــواره صنعت نفت 
و گاز را نشــانه رفته، زیرا این بخش 
از اقتصاد به عنــوان مزیت مهم ایران 
شناخته می شود.در سال های اخیر اما 
بــه دلیل همین تحریم ها و البته برخی 
ناکارآمدی ها، نقش ایران در مناسبات 
انرژی منطقه و جهانی دستخوش تغییر 

شد.
گام بلند ایران برای افزایش 

نقش آفرینی در بازار گاز
در مــوردی خاص، واردات گاز 
ایران از ترکمنســتان که نقش مهمی 
در موازنــه مصرف داخلی و همچنین 

نقش آفرینی ایران در بازارهای جهانی 
گاز داشت، متوقف شد.

این در حالی بــود که با واردات 
گاز از ترکمنســتان عــلاوه بر آنکه 
پایداری شبکه سراسری گاز افزایش 
پیدا می کرد، از سوی دیگر این فرصت 
فراهم می شد تا صادرات به کشورهای 
همسایه نیز بیشتر شود. با این حال به 
دلیــل عدم پرداخت بدهــی ایران به 
ترکمنستان جریان گاز بین دو کشور 

موقف شد.
ایــران در حال حاضر ســهمی 
حدود ۲ درصدی از تجارت گاز جهان 
را دارا است،  این در شرایطی است که 
در جایگاه دومین دارنده ذخایر گازی 
جهان قرار داشته و در زمینه تولید گاز 
نیز در رتبه چهارم قرار دارد.  بنابراین 
باید با اســتفاده از ذخایــر موجود و 
همچنین موقعیت استراتژیک خود به 
سمت توسعه تجارت گاز پیش برود.  

نکته مهم آن اســت که تا ســال 
۲۰۴5 میــلادی، در حالــی که تقاضا 
برای نفت خام تنها ۸.5 درصد افزایش 
خواهد داشت، تقاضای گاز رشد ۲۴ 

درصدی را تجربه می کند.  
از همین رو ایران باید با توســعه 
مناسبات خود در تجارت گاز در منطقه 
و بعد از آن در سطح جهان، سهم خود 
را در تجــارت این ســوخت افزایش 
دهد و در ایــن میان افزایش مبادلات 
)واردات و صادرات( می تواند کمک 

کننده باشد.  
یکــی از مواردی کــه علاوه بر 
درآمدزایی، ســهم ایران را در تجارت 
جهانی گاز افزایــش می دهد، احیای 

سوآپ گازی است.
در همیــن رابطه، اکنون تنها بعد 
از ۴ مــاه از روی کار آمــدن دولــت 
ســیزدهم و همزمان با آغاز مذاکرات 
احیای برجــام در وین، توافقی بین ۳ 

کشــور ایران، جمهــوری آذربایجان 
و ترکمنســتان به امضا رسید. توافقی 
که خبر از ســوآپ گاز ترکمنستان به 
جمهوری آذربایجان از مسیر ایران را 
می دهد. در این زمینه آیت الله ابراهیم 
رئیسی با رئیس جمهوری ترکمنستان 
اعــلام کرد: بخش محــوری در این 
دیدار توســعه روابط اقتصادی و رفع 
مشــکل ترانزیت و گاز بــود که این 
موضوع حل وفصل و قرار شد مسئله 
ترانزیت به گونه ای باشد که ارتباط با 

کشورهای مختلف تسهیل شود.
وی گفت: موضــوع گاز هم که 

دچار وقفه شده بود مورد بررسی قرار 
گرفت و ســرانجام به امضای قرارداد 
منتهی شــد و امیدواریــم پس از این 
هیچگونه نگرانی در این زمینه وجود 

نداشته باشد.
توافــق گازی منطقه ای در 

حاشیه اجلاس سران اکو
قرارداد بزرگ گازی میان ایران، 
ترکمنستان و  جمهوری آذربایجان که 
در حاشیه اجلاس سران اکو، رخدادی 
مهــم در عرصه اقتصادی-سیاســی 
محسوب می شــود که می تواند منافع 
مهم و تاثیرگــذاری را برای ایران در 

سایه همکاری  های منطقه ای به همراه 
داشته باشد. بر اساس این قرارداد ایران 
سالانه 1.5 تا ۲ میلیارد متر مکعب گاز را 
از ترکمنستان به جمهوری آذربایجان 
منتقل می  کند. قراردادی که تامین گاز 
استان های شمالی و شمال غربی ایران 

را نیز تضمین خواهد کرد.
جواد اوجــی، وزیر نفت نیز در 
حاشیه توافق سه جانبه سوآپ گازی 
بین ایران، ترکمنســتان و جمهوری 
آذربایجان گفت: طی یک ماه گذشته 
مــا مذاکــرات تنگاتنگی بــا طرف 
آذربایجانی و کشــور ترکمنستان در 

بحث انتقــال گاز از ترکمنســتان به 
جمهــوری آذربایجان که در حقیقت 
ســوآپ گازی محســوب می شود 
داشتیم که خوشــبختانه امروز منجر 
به این قرارداد ســه جانبه شــد. وی 
افزود: در این قرارداد ما تقریبا ســالانه 
نزدیــک به 1.5 تا ۲ میلیارد مترمکعب 
گاز را از طرف ترکمنســتان و منطقه 
ســرخس دریافت خواهیم کرد و از 
آســتارا تحویل جمهوری آذربایجان 
می دهیــم.   وزیــر نفت در خصوص 
بحث تسویه بدهی ایران به ترکمنستان 
در خصوص قــراردادگازی تصریح 
کــرد: با راهکارهــای خوب وزارت 
نفت و شرکت ملی گاز ایران، بزودی 
نخستین قسط پرداخت ما بابت تسویه 
بدهی به طرف ترکمنستانی پرداخت 

می شود.
وی با اشــاره به اینکه از دی ماه 
1۳۹5 واردات گاز از ترکمنستان قطع 
شده بود، اظهار کرد: قرارداد سه جانبه 
گازی ایران، ترکمنستان و جمهوری 
آذربایجان از اول زمســتان عملیاتی 
می شــود. وزیر نفت ســهم ایران از 
تجــارت گاز در منطقــه را کمتر از ۲ 
درصد عنوان کرد و گفت: این قرارداد 
به تأمین سوخت زمستانی استان های 
خراسان رضوی، شــمالی و جنوبی، 

گلستان و سمنان کمک می کند.
اتصال شــبکه گاز ایران به 

قاره سبز
مزیــت بزرگتر برای ایــران اما 
نقش آفرینــی در تجارت جهانی گاز 
اســت. ورود ایران به یــک قرارداد 

ســه جانبه تامین انرژی و قرار گرفتن 
کشورمان در مسیر استراتژیک انتقال 
گاز مــی  تواند در آینده ضمن افزایش 
همکاری های منطقه ای، از بروز تنش  
های سیاسی با همسایگان جلوگیری 
کنــد. حضور ایــران در قراردادهای 
گازی منطقه خزر می تواند در آینده به 
اتصال ایران به شبکه گاز اروپا و آغاز 

صادرات گاز به این قاره منجر شود.
در ســال های گذشته اگرچه از 
صادرات گاز به اروپا چندین بار سخن 
بــه میان آمده بود و حتی چند مســیر 
مختلف برای صادرات تعریف شــد، 
اما در عمــل هیچ کدام از دولت های 
گذشته توفیقی در این زمینه نداشتند.  
حالا بــا توجه به نزدیکی منطقه 
خزر به مرزهای اروپا و اتصال شــبکه 
های گاز ایران، ترکمنستان و آذربایجان 
بــه یکدیگر می توان ایــن قرارداد را 
گامی عملی در جهت صادرات گاز به 
قاره ســبز دانست.   طی سه دهه آینده 
وابستگی اروپا به گاز طبیعی وارداتی 
به ۷۰ درصد در ســال ۲۰۳۰ خواهد 
رســید. بنابراین روی آوردن اروپا به 
منابع جدید گاز طبیعی اجتناب ناپذیر 
بوده و ایران بــه عنوان دومین دارنده 
ذخایــر گازی جهان می تواند یکی از 
منابع اصلی تامین گاز طبیعی قاره اروپا 
باشد. ایران ســال گذشته در مجموع 
1۸ میلیــارد متر مکعــب گاز صادر 
کرده اســت که عمده این صادرات به 
دو کشــور عراق و ترکیه انجام گرفته 
و تنوع مشــتریان می تواند به افزایش 

صادرات و ارزآوری کمک کند.  

ارتقای جایگاه ایران در بازار 
جهانی انرژی با تقویت
 دیپلماسی منطقه ای

توسعه دیپلماسی انرژی و امضای قرارداد سوآپ ۲ میلیارد متر مکعبی گاز بین ایران، ترکمنستان
 و جمهوری آذربایجان علاوه بر پایداری شبکه گاز ایران در استان های شمالی، تقویت سهم ایران در

 تجارت جهانی گاز را نیز به دنبال خواهد داشت.  

حضــور ایــران در قراردادهــای گازی منطقــه خــزر می توانــد در آینــده بــه اتصــال 
ایــران بــه شــبکه گاز اروپــا و آغــاز صــادرات گاز بــه ایــن قــاره منجــر شــود.

گروه اقتصادی - بــا توجه به 
انتقادات زیادی که از ســوی کســب 
و کارهــای اینترنتی و کارشناســان 
اقتصادی در مورد اجباری شدن اینماد 
صورت گرفت، عضو هیات رئیســه 
مجلس اعلام کــرده که اجازه اجرای 

این طرح را نخواهد داد.
چند سالی اســت که بر اساس 
مصوبه بانک مرکزی کسب و کارهای 
اینترنتی که به درگاه پرداخت نیاز دارند، 
باید درخواست خود را برای دریافت 
»ای نماد« )نمــاد اعتماد الکترونیکی( 
به مرکز توســعه تجارت الکترونیکی 
وابســته بــه وزارت صنعت، معدن و 

تجارت ارائه دهند.
»ای نمــاد« که در ابتــدا با هدف 
اعتماد بخشــی به مــردم پایه گذاری 
شــد، اکنون با اجباری شدن دریافت 
آن برای شروع یک فعالیت، به یکی از 
مشکلات و موانع پیش روی کسب و 
کارهای اینترنتی تبدیل شده و فعالیت 
در این عرصه را با اختلال مواجه کرده 

است.
در همین راستا برخی کارشناسان 
و فعــالان اقتصادی اجبــاری بودن 
دریافــت نماد اعتمــاد را فاقد توجیه 
منطقی و اقتصادی می دانند و معتقدند 
کــه اساســاً دریافت »ای نمــاد« باید 
یک اقدام اختیاری باشــد و به عنوان 
یــک مزیت برای کســب و کارهای 
اینترنتی در نظر گرفته شود. به باور این 
کارشناســان نباید اجازه داد این ابزار 
اطمینان بخش که می تواند در مســیر 
صحیح بــرای جلب اعتماد مخاطب 
به کار گرفته شود، کارکردی معکوس 

پیدا کند.
اجازه اجباری شدنِ دریافت 

اینماد را نمی دهیم
سید محسن دهنوی عضو هیأت 
رئیسه مجلس در این رابطه تاکید کرده 
اســت که مجلس بــا تصویب قانونِ 
تسهیلِ صدور مجوزهای کسب وکار، 
سعی در کاهش سختی های کارآفرینان 
داشته است و ما اجبار به دریافت اینماد 

را سنگ بزرگی جلوی پای کارآفرینان 
و در تضاد با روح قانون جدید می دانیم.
به گفته دهنــوی؛ تا زمان فراهم 
آمدن زیرســاخت های لازم و بررسی 
همه جوانب، مجلــس اجازه اجرای 
این طرح را نخواهد داد زیرا این طرح 
در حالی مطرح شــد که از ۳5۰ هزار 
کسب وکار اینترنتی، ۷۰ درصد اینماد 
دریافــت نکرده انــد. وی تاکید کرده 
است که رئیس کل بانک مرکزی برای 
حل موضوع به مجلس فراخوانده شده 

است.
اجبار اینماد مانعی در مسیر 

کسب و کارها
در این رابطه محمدجعفر نعناکار 
کارشــناس حقوق بین الملل درباره 
وجود سخت گیری هایی چون وجود 
اینماد به عنوان مانعی در مسیر کسب و 

کارها گفت: تجارت در فضای اینترنت 
در برهه ای که کرونا شیوع پیدا کرده و 
بسیاری از کسب و کارها را با مشکل 
مواجه کرده، پویاتر و فعال تر شده اما 
در ســالی که به نام رفع مانع زدایی ها 
نامگذاری شده اســت، وجود اینماد 
مشــکلی برای توسعه کسب و کارها 
شده اســت. نعناکار ادامه داد: مطابق 
قانــون افرادی که شــغل اصلی خود 
را تجــارت قرار داده اند باید از صنف 
مربوط به خود مجوز دریافت کنند و یا 
پروانه فعالیت بگیرند تا به این واسطه 
کســب و کار قانونی داشته باشند. در 
غیر این صورت می توانند از نماد مرکز 
توســعه و تجارت الکترونیک ایران 

برای گرفتن مجوز استفاده کنند.
وی اضافه کرد: اصول اساســی 
بــرای صدور اینماد یا هر پروانه دیگر 

احراز هویت و اعتبارسنجی آن کسب 
و کار اســت اما اگر این اعتبارسنجی 
و احــراز هویت بــرای آن کار مانع 
ایجاد کنــد، با قواعــد کلی تجارت 
در تعــارض قرار می گیرد و شــرایط 
اینماد این گونه اســت. نعناکار با بیان 
اینکــه اینماد اطلاعاتی که از مخاطب 
خود دریافت می کنــد، در قانون ذکر 
نشــده است، افزود: بررسی و صحت 
سنجی اطلاعات در نظام حقوقی ایران 
باید به صورت خوداظهاری باشد ولی 
اعتبارســنجی که مرکز توسعه انجام 
می دهد از طریق پســت و با تحمیل 
هزینه اســت که غیرقانونی اســت و 
بروکراســی اضافه ای را ایجاد می کند 
و چنانچه کســب و کاری بخواهد به 
طور قانونی فعالیــت کند، نمی تواند 
کســب و کار خود را راه اندازی کند و 

یا با سرعت مطلوبی همراه باشد. این 
شرایط منجر به فعالیت کسب و کارها 
بدون دریافت نمــاد و در پلتفرم های 
خارجــی می شــود. وی فعالیت در 
پلتفرم های خارجی مانند اینستاگرام 
و تلگرام را نیازمند به دریافت ای نماد 
ندانست و گفت: عملکرد غلط اینماد 
باعث شــده بسیاری از کسب و کارها 
به جای اینکه به طور قانونی در داخل 
کشــور فعالیت کننــد از پلتفرم های 
خارجی اســتفاده و احراز هویت هم 
انجام ندهند. در نتیجه اینماد با روشی 
که در حال فعالیت است، بیشتر آسیب 
زننده بوده و برای کشور، کسب و کار، 
مشــتری و کارآفرین هیچ منفعتی را 
ایجاد نمی کند.وی ادامه داد: اجبار در 
اخذ اینماد نمی تواند برای رونق کسب 
و کارها تسهیلگری ایجاد کند بلکه مانع 

جدیدی هم برای این کسب وکارها نیز 
ایجاد کرده است.

جایگزینی برای اینماد
این اســتاد دانشــگاه با اشاره به 
سازوکار پیشنهادی به عنوان جایگزینی 
بــرای اینماد و اهداف آن گفت: ماده ۳ 
قانون تجارت الکترونیک بیان می کند 
که در وضع قوانین و تفســیر آن باید 
ابتدا قواعد بین المللی مدنظر قرار داده 
شود. در حوزه کسب و کارهای فضای 
مجازی هم نمونه های موفق بین المللی 
وجود دارند که هم تأثیرگذار هستند و 
هم مانع زدایی کرده و هم احراز هویت 
درستی دارند. نعناکار استفاده از درگاه 
پرداخت پول و آدرس برای انتقال کالا 
از طریق پســت را به عنوان راهکاری 
برای احراز هویت عنوان کرد و افزود: 
کســب و کارهــا از درگاه پرداخت 
اســتفاده می کنند و پرداخت یارها یا 
آی پی جی هــای بانکی هم کمک به 
رد و بدل شدن پول می کنند و چنانچه 
کالایی هم از طریق اداره پست منتقل 

شده باشد، می تواند به عنوان ابزاری که 
آدرس مبدا و مقصد را مورد شناسایی 
قرار می دهد، اعتبارســنجی و احراز 
هویــت را انجام دهــد. وی بیان کرد: 
اگر شخص حساب بانکی را برای راه 
اندازی کسب و کاری باز می کند، نظام 
بانکی کشور وی را احراز هویت کرده، 
از سوی دیگر برای فروش کالا از طریق 
پست، مبدا و مقصد شناسایی می شود. 
ادغام این دو مورد می تواند کار اینماد 
را انجام دهد و بســیاری از کشورهای 
دنیا هم چنیــن کاری را انجام داده اند. 
نعناکار تصریــح کرد: احراز هویت و 
اعتبارسنجی برای فرد و مکانی که در 
آن کسب و کار در حال فعالیت است، 
می تواند بر اساس اعتبارسنجی بانک ها 
و ســامانه های پستی انجام بگیرد. اگر 
کسب و کارها دارای صنف و اتحادیه 
باشند، اخذ پروانه صنفی و اتحادیه ای 
می تواند هم منجر به رونق کســب و 
کار شــود و هم اعتبار را برای مشتری 

احراز کند.

گروه اقتصادی -رییس انجمن 
خرمــا خاطر نشــان کرد: بر اســاس 
ارزش یابــی صورت گرفته از ســوی 
گمرک هر نفــر نخل حدود ۳۰۰ دلار 
فروخته شد. البته هر نخل از نخلداران 
بین 1 میلیون و 5۰۰ تا ۳ میلیون و 5۰۰ 

خریداری شد.
محسن رشید فرخی ، با بیان اینکه 
صادرات نخل با هر عنوانی از اســاس 
اشتباه بود، گفت: نخل  جزو سرمایه های 
ملی کشور محسوب می شود از این رو 
من بازگشت آنها را با هر عنوانی به فال 
نیک می گیرم و امیــدوارم پرونده این 
مســئله همین جا با هر میــزان ضرر و 
زیانی که به منابع طبیعی و محیط زیست 

کشور وارد شده است بسته شود.  
عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی 
اســتان کرمان، با بیان اینکه دیگر این 
نخل ها قامت راســت نخواهند کرد، 
افــزود: ممکن اســت درصدی از این 
نخل ها نجات پیدا کنند اما این احتمال 

بســیار کم اســت چراکه مدت زمان 
زیادی از ریشــه خارج شــدند و در 
گمرکات ایران و قطر بلاتکلیف ماندند.
وی درباره دلیل عودت نخل ها از 
قطر، گفت: گواهی های بهداشت این 
نخل ها از سوی قطر تایید نشده است 
آنها بر این باورنــد که در گواهی های 
بهداشت نخل ها تغییراتی اعمال شده 
و روی آنها دســت برده اســت. هنوز 
مشــخص نشده اســت که گواهی ها 
بهداشتی برچه اساسی و با چه نظارتی 
صادر شــده اند. به گفته رشید فرخی، 
قطر میزبان مسابقات جام جهانی فوتبال 
۲۰۲۲ است از این رو آنها باهدف تزیین 
شهرها و ورزشــگاه ها اقدام به خرید 
نخــل از ایــران کردند. حــال که این 
موضوعیت برای آنها به پایان رســیده 
است امیدواریم که این مسئله آخرین 

پرونده فروش نخل باشد.
ایــن فعال اقتصادی با اشــاره به 
وســعت دایره نفوذ انجمن ملی خرما، 

گفــت: این روزها انجمن در دورترین 
روستاهای کشور که خرما تولید می شود 
حضور فعال دارد و اگر بار دیگر شاهد 
این موارد باشیم به عنوان مدعی العموم 
ورود خواهیم کرد و حرفی برای گفتن 
خواهیم داشــت. بنا به اظهارات رشید 
فرخی، بر اســاس ارزش یابی صورت 
گرفته از ســوی گمــرک هر نفر نخل 
حدود ۳۰۰ دلار فروخته شــد. البته هر 
نخل از نخلداران بین 1 میلیون و 5۰۰ تا 

۳ میلیون و 5۰۰ خریداری شد.
 وی تصریح کــرد: من به عنوان 
فعال این حوزه بسیار متاسف شدم که 
سرمایه های ملی با این قیمت خرید و 
فروش شد. رشــید فرخی با اشاره به 
ورود به موقع مســئولان وزارت جهاد 
کشــاورزی، افــزود: معاونت باغبانی 
وزارت جهاد کشاورزی این مسئله را 
تکذیب نکرد و خاطر نشــان کرد که با 
نظارت بیشــتر آن را دنبال کرد. این در 
حالی اســت که بســیاری از مسئولان 

محلی در ابتدای رســانه ای شدن این 
خبر آن را تکذیب و انکار کردند.

وی در ادامه تصریح کرد: خروج 
نخل ها اگر ادامه داشته باشد در نهایت در 
میزان تولید و صادرات خرما در کشور 
تاثیر مستقیم برجای خواهد گذاشت 
از این رو باید این روند متوقف شــود. 
رییس انجمن ملی خرما تصریح کرد: 
ما باید شرایط را برای توسعه صادرات 
فراهم کنیم اولین پیش شــرط توسعه 
صادرات داشــتن اقتصاد پایدار است. 
فعالان اقتصادی از تصمیم گیری های 
مســئولان باخبر نیســتند و نمی دانند 
فردا اراده تصمیم گیران به کدام سمت 
خواهد رفت همین ســردرگمی های 
اقتصادی تاثیر مســتقیم خــود را در 
صادرات گذاشــته است. پس با ثابت 
کــردن ارزش پولی خــود باید زمینه 

توسعه صادرات را فراهم کنیم.
این فعال اقتصادی عربستان را به 
عنوان رقیب جــدی ما در تولید خرما 

معرفی کرد و افزود: پاکستان در تولید 
خرما نمی توان رقیب جدی ما باشــد، 
تعداد نخل های پاکستان جزیی است 
و خرمای آنها کیفیــت لازم را ندارد و 
نامرغوب اســت از این رو این کشور 

نمی تواند برای ما مشکل ساز باشد.
کشــورهای  وی،  گفتــه  بــه 
حــوزه اوراســیا، هند، چیــن و اروپا 
جزو کشــورهای هــدف صادراتی ما 
محسوب می شوند. رشیدفرخی ابراز 
امیدواری کرد که در سال جاری بتوان 
بالای ۲۰ درصد از مجموع یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار تن خرمای تولید شــده را 

صادر کنیم اگر چنین رقمی محقق شود 
ارزآوری خرمــا برای بین ۳۰۰ تا ۴۰۰ 

میلیون دلار خواهد شد.
این فعال اقتصــادی بابیان اینکه 
تحریم ها روند صادرات را دشوار کرده 
است و بازارهای هدف ما را تغییر داده 
اســت، تصریح کرد: در بحث حمل و 
نقل با مشکلات جدی مواجه هستیم و 
کرایه ها به شدت بالا رفته است همچنین 
بازگشــت پول بــرای صادرکنندگان 
دشوار شده و آنها با غیرت کار می کنند 
چراکه بسیاری از روابط اقتصادی خود 

را با دیگر کشورها از دست دادند.

گروه اقتصادی -معاون مسکن 
وســاختمان وزیر راه وشهرســازی 
گفت: بخــش عمده ای از خانه های 
خالی برای شــرکت های حقوقی و 

شخصیت های حقوقی است.
محمــود محمــود زاده معاون 
راه  وزیــر  وســاختمان  مســکن 
وشهرســازی، گفــت: در هفتــه 

گذشــته از طریــق نامــه کتبی در 
رابطــه با آخرین فهرســت ثبت نام 
کنندگان در ســامانه املاک و اسکان 
 با ســازمان امور مالیاتــی مکاتبه ای 

داشته ایم.
او ادامــه داد: در ایــن نامــه به 
سازمان امور مالیاتی اعلام کردیم که 
چه نوع اطلاعاتی می خواهید چراکه 

تاکنون چندین بار فهرست افراد را از 
طریق ســامانه و به صورت دستی به 

آن ها ارسال کرده ایم.
این مقام مسئول گفت: در هفته 

گذشــته برای چندمین بــار نامه به 
ســازمان جدید سازمان امور مالیاتی 
در این خصوص هم ارسال کرده ایم.
معاون مســکن و ســاختمان 

وزیر راه و شهرســازی گفت: طبق 
آخریــن نامه ارســالی یک میلیون و 
۲۰۰ هزار واحد مســکونی خالی از 
سکنه که بخش عمده ای از آن ها برای 

شرکت های حقوقی و شخصیت های 
حقوقی بوده ارسال کرده ایم و امیدوار 
هستیم در وهله اول برای واحد های 
خالــی از ســکنه شــخصیت های 

 حقوقی به صــورت جدی تر ورود 
پیدا کنند.

محمــود زاده گفــت: همچنان 
ســایت بــاز اســت و امیــدوار 
هســتیم متقاضیانــی کــه تاکنون 
 ثبــت نــام نکــرده اند بــه زودی 

ثبت نام کنند.
این مقام مسئول گفت: موضوع 

قیمت مسکن به بخش های مختلفی 
مربــوط اســت و به طــور قطع با 
شــروع ساخت و ســاز و جدا شدن 
بازار مصرفی از بازار ســرمایه ای و 
همچنین با شروع طرح های حمایتی 
و نیاز های ســرمایه گــذاری قیمت 
مسکن در بازار هم روند نزولی پیدا 

کرده است.

مجلس ورود کرد؛

اجبار »اینماد « مانع جدید کسب و کارهای اینترنتی

رییس انجمن خرما:

هر نخل ۳۰۰ دلار فروخته شد

معاون مسکن وساختمان وزیر راه وشهرسازی:

بخش عمده ای از خانه های خالی برای شخصیت های حقوقی است

ابهامات پرونده واردات ۱۱ کانتینر 
ادوات موسیقی

گروه اقتصادی -احتمال ترخیص محموله 11 کانتینری آلات موســیقی 
که جزو کالاهای ممنوع الورود به شمار می رود در حالی مطرح  شد که گمرک 
از عــدم ترخیــص آن خبر داد، اما این ماجــرا ابهاماتی دارد که وزارت صمت 

می تواند به آن ها پاسخ دهد.
واردات کالاهای گروه چهار از سال 1۳۹۷ ممنوع شده و امکان ترخیص 
ندارند و طی ســال های اخیر هم محموله هایی از این گروه از جمله خودرو، 
لوازم خانگی و غیره در گمرکات دپو شده است. بر اساس گزارش های گمرک، 
حدود ۸۰ میلیون دلار کالای گروه چهار از زمان ممنوعیت دپو شده است. آلات 

موسیقی نیز یکی از کالاهای گروه چهار در بین اقلام دپو شده است.
اما اخیرا گزارش های مبنی بر پیگیری ترخیص محموله 11 کانتینری ابزار 
و آلات موســیقی  برند "یاماها" در گمرک بوشــهر منتشر شد. در نهایت روز 
گذشته سخنگوی گمرک اعلام کرد که این محموله از سال 1۳۹۸ وارد گمرک 
شــده ولی به دلیل ممنوعیت واردات اقلام گروه چهار و مغایرت کدتعرفه و 

شرح کالا در ثبت سفارش، گمرک مانع از ترخیص آن شده است.
همچنین بر اساس اعلام گمرک به دلیل مغایرت شرح کالا و کد تعرفه در 
ثبت ســفارش و از سویی همخوانی شرح کالا با محموله وارده، تنها با اصلاح 
ثبت سفارش از سوی وزارت صمت، مصوبه ای  برای ترخیص این نوع کالاها 
و یا با آرای قطعی مقام قضایی امکان ترخیص وجود خواهد داشت و در غیر 

این صورت باید  کالا مرجوع شود. 
ابهاماتی که صمت باید پاسخ دهد

اما در این ماجرا ابهاماتی وجود دارد که وزارت صنعت، معدن و تجارت 
)صمت( می تواند به آن ها پاســخ دهد. اول با توجه به زمان ورود این محموله 
به گمرک که سال 1۳۹۸ بوده، وزارت صمت باید تاریخ ثبت سفارش را اعلام 
کند و اگر بعد از ســال 1۳۹۷ ثبت ســفارش شده توضیح دهد که چگونه این 

محموله در زمان ممنوعیت توانسته ثبت سفارش شود.
اما اگر ثبت ســفارش کالا مربوط به قبل از زمان ممنوعیت واردات بوده، 
باز هم وزارت صمت می تواند درباره مغایرت کدتعرفه و شــرح کالا در ثبت 
سفارش توضیح دهد که چرا چنین مغایرتی در ثبت سفارش کالا وجود داشته 

و این مغایرت چه تاثیری در سرنوشت پرونده ترخیص این محموله دارد.
همچنین به نظر می رسد گمرک تصمیم گیری در رابطه با این محموله را 
بــه صمت واگذار کرده، به طوری که اگر این وزارتخانه حاضر به اصلاح ثبت 
سفارش و صدور مصوبه برای ترخیص این محموله و سایر موارد مشابه باشد، 

امکان ترخیص وجود دارد.
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